



DOI: 10.18572/1813-1190-2018-6-42-47

### Историко-правовой анализ законодательства о наследовании с XI по XVIII в.

**Мартасов Д.В.\***

**Цель.** Выявить основные тенденции развития законодательства о наследовании с XI по XVIII в. и описание наиболее крупных, фундаментальных правовых памятников, определение их краткой характеристики и выявление основных тенденций эволюции законодательства в России с XI по XVIII в. **Методология:** диалектика, формально-юридический, исторический, анализ, синтез, дедукция, сравнение. **Выводы.** Начиная с XI в., наблюдается расширение субъектов и объектов наследования. Отсутствие норм, регламентирующих наследование предприятий, долей и акций юридических лиц. **Научная и практическая значимость.** Начиная с XI в. и вплоть до конца XVIII в. происходит процесс становления института наследования в России. В связи с этим в статье анализируются история развития и формирования института наследования, перечень объектов наследования, субъектов наследования, виды наследования в источниках права России.

**Ключевые слова:** наследование, субъект наследования, объект наследования, наследство, член семьи.

### The Historical and Legal Analysis of Laws on Inheritance in the Period from the XI to the XVIII Century.

**Martasov D.V.\*\***

**Purpose.** Identify the main trends in the development of legislation on inheritance from the XI to the XVIII century and a description of the largest, fundamental legal monuments, the definition of their brief characteristics and the identification of the main trends in the evolution of legislation in Russia from the 11th to the 18th century. **Methodology:** dialectics, formal-legal, historical, analysis, synthesis, deduction, comparison. **Conclusion.** Since the XI century, there has been an expansion of subjects and objects of inheritance. The absence of rules regulating the inheritance of enterprises, shares and shares of legal entities. **Scientific and practical significance.** From the 11th century until the end of the 18th century, the process of establishing the institution of inheritance in Russia is taking place. In this regard, the article analyzes the history of the development and formation of the institution of inheritance, a list of inheritance objects, subjects of inheritance, types of inheritance in sources of law in Russia.

**Keywords:** succession, subject of succession, object of succession, inheritance, family member.

\* **МАРТАСОВ ДМИТРИЙ ВЛАДИМИРОВИЧ**, аспирант кафедры гражданского права и процесса юридического факультета Мордовского государственного университета имени Н.П. Огарева, [dimaMrrus13@mail.ru](mailto:dimaMrrus13@mail.ru)

\*\* **MATRASOV DMITRIY V.**, Postgraduate Student of the Department of Civil Law and Procedure of the Law Faculty of the National Research Ogarev Mordovia State University

